

ကြိုဆိုနတ်ခွန်းဆက်စကား

အုပ်ချုပ်ရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှု မူဘောင်ရေးဆွဲရေး အကြံပြုအလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲ

နေပြည်တော်၊ ၂၀၁၅ခုနှစ် မေလ ၂၃-၂၄ရက်

တက်ရောက်လာကြသော နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးသိန်းစိန်၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများ၊ ဒုတိယ ဝန်ကြီးများ၊ တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝန်ကြီးများ၊ နိုင်ငံတကာဖွံ့ဖြိုးမှု မိတ်ဖက် အဖွဲ့အစည်းများနှင့် သံတမန်အဖွဲ့အစည်းများမှ ဧည့်သည်တော်ကြီး များနှင့် တက်ရောက်လာသော ဂုဏ်သရေရှိလူကြီးမင်းများနှင့် တက်ရောက်လာသူ အားလုံးကို ပထမဦးစွာ “မင်္ဂလာပါ” လို့ ကြိုဆို နှုတ်ခွန်းဆက်သလိုက်ပါတယ်။

လွန်ခဲ့တဲ့ တစ်နှစ်က မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရနဲ့ UNDP အဖွဲ့ ပူးပေါင်းပြီး ရှမ်းပြည်နယ်မှာ ဒေသန္တရ အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့တွေရဲ့ စွမ်းဆောင်ရည်တွေနဲ့ ဒေသခံပြည်သူတွေရဲ့ အမြင်တွေကို ကွင်းဆင်း လေ့လာခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီတုန်းက ရှမ်းအမျိုးသမီးငယ်တစ်ဦး ကျွန်တော်တို့နား ချဉ်းကပ်လာပြီး ပြောပါတယ်။ “အစိုးရကို ကျွန်မပြောပြတာတွေ နားထောင်ရုံပဲနားထောင်သွားတာ မလိုချင်ပါဘူး။ ကျွန်မတို့အမြင်တွေကို လက်ခံပြီး ကျွန်မတို့အတွက် ပိုကောင်းတဲ့ မူဝါဒတွေ ချမှတ်ပေးစေချင် တာ” လို့ ပြောသွားခဲ့ပါတယ်။ သူ ကျွန်တော်တို့ကို အဲဒီလို ပွင့်ပွင့်လင်းလင်းနဲ့ တိုက်တိုက် တွန်းတွန်း ပြောသွားတဲ့အချက်ဟာ နိုင်ငံတော်သမ္မတကြီးရဲ့ ဦးဆောင်မှုအောက်မှာ ဆောင်ရွက် နေတဲ့ စွမ်းရည်ပြည့်ဝတဲ့ မြန်မာနိုင်ငံသားတွေ ပေါ်ပေါက်လာရေးဆိုတဲ့ ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေး လုပ်ငန်းစဉ်ကြီးရဲ့ အကြီးကျယ်ဆုံးအောင်မြင်မှုအကြောင်းကို ပြောပြလိုက်တာပါ။ သူတင်ပြသွားတဲ့ အချက်က အစိုးရရဲ့ လုပ်ဆောင်ချက်တွေနဲ့ တိုင်းပြည်ရဲ့ လိုအပ်ချက်တွေအတွက် နိုင်ငံသူ နိုင်ငံသားတွေရဲ့ သူတို့ရဲ့ အစိုးရအပေါ်မှာ ထားရှိတဲ့ မျှော်လင့်ချက်တွေ လျှင်မြန်စွာ တိုးတက် လာတာကို ပြသနေပါတယ်။

ဒီလိုအုပ်ချုပ်တွေဟာ တိုင်းပြည်ရဲ့နေရာတိုင်းမှာ ရှိနေပါတယ်။ ကချင်ပြည်နယ်ရဲ့ ဝေးလံ ခေါင်သီတဲ့ တောင်ပေါ်ဒေသကနေ ဧရာဝတီရဲ့ ငါးဖမ်းကျေးရွာလေးတွေအထိတွေ့ပါပဲ။ တိုင်းရင်း သားတွေစုံလင်ပြီး လူပတ် ဒီနိုင်ငံကြီးမှာ မှီတင်းနေထိုင်ကြတဲ့ အမျိုးသား၊ အမျိုးသမီး၊ ကြီးကြီး ငယ်ငယ် ရွယ်ရွယ်လတ်လတ် အားလုံး အလိုလားဆုံးကတော့ ငြိမ်းချမ်းမှုနဲ့ ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်မှုပါပဲ။ ဒီလိုငြိမ်းချမ်းပြီး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်နေမှသာ သူတို့ရဲ့ သားသမီးတွေကို ပညာကောင်းကောင်း သင်ပေးနိုင်ပြီး တောက်ပတဲ့ အနာဂတ်ကို ပိုင်ဆိုင်နိုင်စေမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အသက်မွေး ဝမ်းကျောင်းမှုလုပ်ငန်းတွေ တိုးတက်ပြီး သာယာပျော်ရွှင်တဲ့ဘဝတစ်ခု ပိုင်ဆိုင်နိုင်ဖို့အတွက် သူတို့ရဲ့ မြေယာနဲ့သက်ဆိုင်တဲ့ ရပိုင်ခွင့်တွေကိုလည်း ရရှိခံစားလိုကြပါတယ်။ အချက်အချာ ကျတဲ့နေရာတွေကို ဆက်သွယ်ပေးမယ့် လမ်းကောင်းကောင်းတွေကိုလည်း သူတို့ လိုချင်ကြ ပါတယ်။ ဒါတွေအားလုံးကို ရရှိဖို့အတွက် သူတို့ ယုံကြည်လေးစားရတဲ့ သူတို့ရဲ့ အခက်အခဲ တွေကို နားထောင်ပေးမယ့်၊ စွမ်းဆောင်ရည်ပြည့်ဝပြီး လုပ်သင့်လုပ်ထိုက်တာတွေကို အရေးယူ ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်စွမ်း ရှိတဲ့ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းတွေကို သူတို့ မြင်တွေ့လိုကြပါတယ်။

ကျွန်တို့အဖွဲ့က UNDP ရဲ့ အတွေ့အကြုံတွေအရ နေရာမှန်၊ လူမှန်နဲ့ မှန်ကန်တဲ့ အလုပ်တွေကို အရည်အသွေးပြည့်ဝစွာ လုပ်ကိုင်နေတဲ့ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းတွေဟာ နိုင်ငံသားတွေ အလိုရှိရာကို ရရှိနိုင်ဖို့ အဓိကသော့ချက်နေရာ ဖြစ်နေတယ်ဆိုတာပါပဲ။ သို့ပေမယ့်လည်း စွမ်းဆောင်ရည် ပြည့်ဝတဲ့ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းတွေ ရှိနေရုံတစ်ခုတည်းနဲ့လည်း လူထုပဟိုပြုတဲ့ ဝန်ဆောင်မှုတွေ ဖြစ်လာဖို့ မလုံလောက်သေးပါဘူး။ ပြည်သူလူထုရဲ့ လိုအပ်ချက်တွေကို တုံ့ပြန်ဖြည့်ဆည်းပေး နိုင်ဖို့အတွက် လိုအပ်တာတွေ လုပ်ဆောင်နိုင်စေမယ့် စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းနဲ့ လုပ်ထုံးလုပ်နည်း တွေ ရှိဖို့လိုပြီး ဘတ်ဂျက်တွေ ခွင့်ပြုပေးဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ နောက်ဆုံးတစ်ချက်ကတော့ လူထု လိုအပ်ချက်တွေကို တုံ့ပြန်ပေးမယ့်၊ ကောင်းစွာဖွဲ့စည်းထားတဲ့၊ ရင်းမြစ်တွေ ပြည့်စုံတဲ့ အစိုးရ

အဖွဲ့အစည်းတွေကသာ နောက်က မားမားမတ်မတ် ရပ်တည်ပံ့ပိုးပေးမထားဘူးဆိုရင် လူတွေ၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းတွေလည်း အသုံးဝင်မှာ မဟုတ်ပါဘူး။ ဒီအကြံပြုအလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲကြီးမှာ အုပ်ချုပ်ရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုရဲ့ အဓိကကျတဲ့အစိတ်အပိုင်းတွေ ဖြစ်တဲ့ လူ၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းနဲ့ အဖွဲ့အစည်းတွေနဲ့ပတ်သက်လို့ ထဲထဲဝင်ဝင် ဆွေးနွေးကြလိမ့်မယ်လို့ ကျွန်တော်သိရှိထားပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ကိုယ်ပိုင် နည်းလမ်းတွေကို ရှာဖွေရင်း၊ နိုင်ငံတကာရဲ့ အတွေ့အကြုံတွေကနေ သင်ယူရင်း ဒီအလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲကြီးဟာ နိုင်ငံတော်သမ္မတဦးဆောင်တဲ့ အစိုးရရဲ့ တတိယလှိုင်းပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေကို တိုးတက်အောင်မြင်အောင် အထောက်အကူပြု နိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဂုဏ်သရေရှိ လူကြီးမင်းများ ခင်ဗျား ...

အုပ်ချုပ်ရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုဆိုတာ ရုံးလုပ်ငန်း၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းတွေကို တိုးတက်အောင် လုပ်တာတစ်ခုတည်း မဟုတ်ဘူးဆိုတာ မေ့ထားလို့မရပါဘူး။ ဒီပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေမှာ အရေးအကြီးဆုံးက ဆုံးဖြတ်ချက်တွေကို ဘယ်သူတွေ ချမှတ်လဲ၊ အရင်းအမြစ်တွေကို ဘယ်သူတွေက ပိုင်ဆိုင်မှာလဲ၊ ဘယ်သူ့ဆီမှာ လုပ်ပိုင်ခွင့်တွေ ရှိနေသလဲ ဆိုတာတွေနဲ့ သက်ဆိုင်ပါတယ်။ အုပ်ချုပ်ရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေအကြောင်း ပြောတဲ့အခါ အထူးသဖြင့် ဗဟိုဦးစီးစနစ် လျှော့ချဖို့အကြောင်းပြောတဲ့အခါမှာ အရေးပါလာတဲ့ အစိတ်အပိုင်းတစ်ခုက ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်နဲ့ နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်သူတွေရဲ့ ဘဝတွေ သိသိသာသာ ပြောင်းလဲတိုးတက်မှုမရှိဘဲနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်အတွက် မြင့်မားတဲ့ မျှော်မှန်းချက်တွေ ပြည့်မီနိုင်မှာ မဟုတ်ပါဘူး။ ပြည်နယ်တွေနဲ့ တိုင်းဒေသကြီးအားလုံးမှာ ထိရောက်တဲ့ အုပ်ချုပ်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်အဖွဲ့အစည်းတွေ ရှိမှသာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစု အမျိုးမျိုးကြားမှာ အပြန်အလှန် ယုံကြည်မှုတွေ တိုးပွားလာဖို့ အထောက်အကူဖြစ်မှာပါ။ အုပ်ချုပ်ရေးကဏ္ဍကို ခေတ်မီတိုးတက်အောင် လုပ်ဆောင်တာဟာ အစိုးရအနေနဲ့ တတိယလှိုင်း ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေကို မြန်ဆန်စေမှာဖြစ်သလို တိုင်းပြည်ဘက်စုံဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်မှု တည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကြီး တစ်ခုလုံးကိုလည်း အထောက်အကူပြုမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

UNDP အလုပ်လုပ်နေတဲ့ နိုင်ငံတွေအားလုံးမှာ ပြည်သူ့အုပ်ချုပ်ရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုဟာ အရှုပ်ထွေးဆုံးနဲ့ အခက်ခဲဆုံး အုပ်ချုပ်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေထဲက တစ်ခုဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလုပ်ငန်းတွေဟာ တစ်နိုင်လုံးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုဖြစ်စဉ်ရဲ့ အခြားအစိတ်အပိုင်းတွေနဲ့ ဆက်နွှယ်နေတဲ့ အပြင် ခက်ခဲတဲ့ နိုင်ငံရေးညှိနှိုင်းဆွေးနွေးမှုတွေနဲ့ ဆက်နွှယ်ချိတ်ဆက်နေသလို အပေးအယူ အလျှော့အတင်းလုပ်ပြီးညှိနှိုင်းဖို့လည်း လိုအပ်ပါတယ်။ ဒီလုပ်ငန်းတွေဟာ အချိန်ယူရပါတယ်။ ၂၀၁၁ခုနှစ် ကမ္ဘာ့ဖွံ့ဖြိုးမှုအစီရင်ခံစာမှာ "တရားဝင်အဖွဲ့အစည်းများကို ဖန်တီးရန်မှာ အချိန်ယူရပါသည်။ မျိုးဆက်တစ်ဆက်ကြာလျှင်လည်း ကြာနိုင်သည်။ အလျင်မြန်ဆုံးအသွင် ကူးပြောင်းနိုင်သော တိုင်းပြည်များမှာပင် စွမ်းဆောင်ရည်ပြည့်ဝသော နိုင်ငံအဖွဲ့အစည်းများ ပေါ်ပေါက်လာရန် ၁၅နှစ်မှ အနုစ ၃၀ ကြာမြင့်ပါသည်" လို့ ပြောထားပါတယ်။ ဒါဟာ အလွန်ရှည်လျားတဲ့ ခရီးရှည်ကြီး ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် "မြန်မြန်သွားချင်ရင် တစ်ယောက်တည်း သွားပါ။ ဝေးဝေးသွားချင်ရင် အတူတူသွားပါ" ဆိုတဲ့ ဆိုရိုးစကားတစ်ခုလည်း ရှိပါတယ်။ နိုင်ငံတော် သမ္မတရဲ့ ထူးခြားတဲ့ ဦးဆောင်မှု၊ အစိုးရဝန်ထမ်းတွေရဲ့ ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှု၊ ကျွန်တော် ခုနကပြောပြခဲ့တဲ့ ရှမ်းအမျိုးသမီးလို မြန်မာပြည်သူတွေရဲ့ လုပ်ရည်ကိုင်ရည်ရှိမှု၊ ကြံရည် ဖန်ရည်ပြည့်ဝမှုတွေနဲ့ ဒီတိုင်းပြည်ကြီးဟာ အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်တွေကို ပြုပြင်ပြောင်းလဲပြီး ရှေ့ဆက် တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးလာမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ UNDP ဟာလည်း ဒီရှည်လျားတဲ့ ဒါပေမယ့် စိတ်လှုပ်ရှားစရာကောင်းလှတဲ့ ဒီခရီးရှည်ချိတ်ဆက်မှုမှာ အတူတကွ လိုက်ပါရင်း မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေကို နိုင်ငံတကာရဲ့ အကောင်းဆုံးကျင့်သုံးလုပ်ဆောင်ချက်တွေ၊ တခြား နိုင်ငံတွေက သင်ခန်းစာတွေနဲ့ ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်နိုင်အောင် ကူညီပေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

အကျိုးအရှိဆုံး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲကြီး ဖြစ်ပါစေလို့ ဆန္ဒပြုလိုက်ပါတယ်။

ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။